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Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Lars 
Haltbrekken, Nicholas Wilkinson, Mona Fagerås, 
Freddy André Øvstegård og Arne Nævra om rettfer-
dig nettleie

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1.   Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilbake 
til Stortinget i forbindelse med revidert nasjonal-
budsjett 2021 med forslag om en rettferdig og bru-
kerfinansiert utjevningsordning for nettleie.

2.   Stortinget ber regjeringen sørge for at de som mot-
tar bostøtte, og som ikke får reduserte utgifter som 
følge av ny utjevningsordning for nettleie, kompen-
seres for det.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse 
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Å s m u n d  A u k r u s t ,  E s p e n  B a r t h 
E i d e ,  R u t h  G r u n g ,  E l s e - M a y  N o r d e r h u s  o g 
R u n a r  S j å s t a d ,  f r a  H ø y r e ,  L i v  K a r i 
E s k e l a n d ,  S t e f a n  H e g g e l u n d ,  A a s e 
S i m o n s e n  o g  L e n e  We s t g a a r d - H a l l e ,  f r a 
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Te r j e  H a l l e l a n d  o g 
G i s l e  M e i n i n g e r  S a u d l a n d ,  f r a  S e n t e r p a r -

t i e t ,  S a n d r a  B o r c h  o g  O l e  A n d r é  My h r v o l d , 
f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s 
H a l t b r e k k e n ,  f r a  Ve n s t r e ,  l e d e r e n  Ke t i l 
K j e n s e t h ,  f r a  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i ,  To r e 
S t o r e h a u g ,  o g  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e , 
Pe r  E s p e n  S t o k n e s , viser til Representantforslag 
152 S (2020–2021) om rettferdig nettleie. Ko m i t e e n
viser også til brev av 13. april fra statsråd Tina Bru. 
Brevet er vedlagt innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til anmodningsvedtak nr. 84 
(2018–2019), der Stortinget ber:

«… regjeringen utrede hvordan man kan utjevne 
nettleien for alle forbrukere gjennom et mest mulig 
effektivt organisert strømnett. Utredningen skal 
omfatte virkemidler som frimerkeprinsippet, utjevning 
av ikke-påvirkbare faktorer og for øvrig tiltak som 
bedrer konkurransen og bidrar til likere priser og en sik-
ker strømforsyning til lavest mulig kostnad for strøm-
kundene. Stortinget ber regjeringen komme tilbake 
med dette som egen sak.»

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e , vi-
ser til at utredningen er gjennomført, men at regjerin-
gen ikke har kommet tilbake til Stortinget med en egen 
sak om dette.

F l e r t a l l e t  mener at den store forskjellen i nettlei-
en i ulike deler av landet er problematisk og rammer 
innbyggerne i kraftfylker og i distriktene unødig hardt. 
Tilgang på strøm er en nødvendighet i et moderne sam-
funn. Nettjenestene er naturlige monopol der kundene 
ikke kan velge en annen leverandør, og det blir da en of-
fentlig oppgave å sikre like, eller likere, priser over hele 
landet.
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Ko m i t e e n  mener det er et mål å ha mest mulig lik 
nettleie i hele landet, men ser at det er uenighet om hvil-
ke virkemidler som står seg over tid for å nå dette målet.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e ,  F r a m -
s t e g s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l e g  Fo l k e -
p a r t i  viser til Stortinget sitt oppmodingsvedtak nr. 84 
(2018–2019) og utgreiinga frå Norges vassdrags- og 
energidirektoratet (NVE) v/RME på oppdrag frå Olje- og 
energidepartementet (OED) i 2019 om verkemiddel og 
tiltak for utjamning av nettleige for kundar i distribu-
sjonsnettet. I utgreiinga inngår verkemiddel som fri-
merkeprinsippet, utjamning av ikkje-påverkbare 
faktorar og øvrige tiltak som kan verke utjamnande på 
nettleiga gjennom eit mest mogeleg effektivt og organi-
sert strømnett. D e s s e  m e d l e m e n e  merkar seg at 46 
instansar gav innspel til RME, som sendte utgreiinga på 
høyring på vegner av departementet, og at innspela del-
te seg i to hovudgrupperingar; ei som ønskte at nettleiga 
blei utjamna for alle nettkundar, og ei som ønskte minst 
mogeleg omfattande tiltak. Begge hovudgruppene pei-
ka på ei målretta ordning mot kundane med høgast 
nettleige, som eit nest beste alternativ. D e s s e  m e d l e -
m e n e  merkar seg at NVE v/RME anbefalte at dersom 
ein ønskte ei utjamning av nettleiga, burde ordninga ut-
formast slik at nettselskapa i størst mogeleg grad be-
heldt insentiva til kostnadseffektivitet, og målrettast 
mot kundane med høgast nettleige. D e s s e  m e d l e -
m e n e  syner til at Stortinget i handsaminga av Prop. 1 S 
(2020–2021) Olje- og energidepartementet, slutta seg til 
regjeringa sitt framlegg om å løyve 20 mill. kroner til til-
skot av utjamning av nettleiga og at dette vil redusere 
nettleiga til 37 000 kundar. D e s s e  m e d l e m e n e  mer-
kar seg vidare at Sosialistisk Venstreparti i sitt alternati-
ve statsbudsjett for 2021 ikkje foreslo å auke løyvinga, 
men slutta seg til regjeringa sitt framlegg.

D e s s e  m e d l e m e n e  syner vidare til dei respekti-
ve partia sine merknadar i Innst. 177 S (2017–2018), der 
fleirtalet meinte det på enkelte område var riktig å kor-
rigere for urettvise utslag som gjer at nettkundar med 
uttak i regionalnett med mykje fornybarproduksjon tar 
ei større kostnadsbelastning på grunn av at innma-
tingstariffen si fastavgift vert vidareført til sentralnettet. 
D e s s e  m e d l e m e n e  merkar seg òg at dette tiltaket er 
spelt inn av fleire av høyringsinstansane til NVE utan at 
det har ført til regelendring. D e s s e  m e d l e m e n e  ber 
difor regjeringa vurdere om innmatingstariffen bør kor-
rigerast slik at lokale nettkundar ikkje må ta kostnaden 
for utbygging av fornybar kraftproduksjon.

F l e i r t a l e t  i  k o m i t e e n ,  m e d l e m e n e  f r å 
A r b e i d a r p a r t i e t ,  H ø g r e ,  F r a m s t e g s p a r t i e t , 
S e n t e r p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l e g  Fo l k e -
p a r t i , merkar seg òg at dette tiltaket er spelt inn av flei-
re av høyringsinstansane til NVE utan at det har ført til 

regelendring. F l e i r t a l e t  ber regjeringa vurdere om 
innmatingstariffen bør korrigerast slik at lokale nett-
kundar ikkje må ta kostnaden for utbygging av fornybar 
kraftproduksjon. Dette vil også kunne bidra til at nett-
kundar i område med høg produksjon får redusert nett-
leige.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l e g  Fo l k e p a r t i  syner til at regjerin-
ga har oppnemnt ei ekspertgruppe som skal evaluere 
bustøtta og foreslå framtidig innretning av denne. 
D e s s e  m e d l e m e n e  meiner det er bra at det er i sett i 
verk eit slikt arbeid, og at dette både inkluderer straum-
pris og nettleige. D e s s e  m e d l e m e n e  ser fram til til-
rådinga frå ekspertutvalet og regjeringa sitt vidare 
arbeid med saka.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  er for en utjevningsordning som bidrar til 
jevnere nettleie i hele landet. Samtidig må nettselskape-
ne få incentiver til å bygge ut et kostnadseffektivt nett 
for å elektrifisere fossil energibruk og tilrettelegge for ny 
industri slik at vi når klimamålene. Nettleien i regioner 
med mye økt forbruk som følge av elektrifisering kan bli 
veldig høy. Det er bred tilslutning i befolkningen til 
elektrifiseringen av samfunnet, men det er en grense for 
hvor mye den enkelte forbruker eller virksomhet kan 
belastes økonomisk før det oppfattes som urimelig. 
D i s s e  m e d l e m m e r  mener vi er helt avhengige av 
sosial aksept for å lykkes med omstillingen. Det vil være 
urimelig å overlate en så stor del av regningen for elek-
trifisering til sluttbrukerne i områder med få nettkun-
der og store avstander.

Nettselskapet Repvåg Nett AS gir en god beskrivelse 
av utfordringene. Nettselskapet har 4 500 nettkunder og 
har Nordkapp med ca. 300 000 turister årlig i sitt områ-
de. I løpet av en sesong anløper ca. 120 cruiseskip. Kyst-
ruten har daglig anløp, og flere hurtigbåter og ferger skal 
elektrifiseres. I området er det derfor forventet en økt et-
terspørsel etter kraft på 6–15 MW pr. cruiseskip, og det 
er plass til tre skip i havnen. 2,5 MW til landstrøm til 
Kystruten, 2,5 MW til lading av busser og biler, 8 MW til 
landbasert oppdrett på Magerøya og 8 MW til industri 
på Veidnes. Det er derfor behov for ny 132 kV linje på 70 
km fra Smørfjord til Storbukt pluss ny stasjon. Investe-
ringen vil være på ca. 300 mill. kroner. Med 50 pst. an-
leggsbidrag vil nettleien øke med 2 339 kr pr. år. Tilsva-
rende utfordringer har vi i andre deler av landet. Det 
gjelder spesielt for ladeinfrastruktur i havner og på land 
med lang avstand til nett samt industri som krever økt 
overføringskapasitet. D i s s e  m e d l e m m e r  ser at an-
leggsbidrag på 50 pst. i noen tilfeller kan bli en utfor-
drende etableringskostnad.
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Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , viser til 
anmodningsvedtak nr. 84 (2018–2019) og NVE sin 
utredning av virkemidler og tiltak for utjevning av nett-
leie for kunder i distribusjonsnettet i 2019. For å ivareta 
insentivene til kostnadseffektivitet og effektiv organise-
ring av nettselskapene ble det anbefalt en tilskuddsord-
ning som reduserer nettleien til kundene som har 
høyest nettleie. I årets budsjett ble det satt av 20 mill. 
kroner til utjevning av nettleien. De ble fordelt på de 
åtte selskapene med høyest nettleie, og 37 000 nettkun-
der fikk redusert nettleie (kap. 1820 post 73).

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  ser at representantene 
fra Sosialistisk Venstreparti i sitt forslag om brukerfi-
nansiering vil gi økt forutsigbarhet, men vil samtidig 
svekke incitamentet som nettselskapene har for kost-
nadskontroll. Videre vil det også medføre økt nettleie 
for alle husholdninger og virksomheter tilknyttet sel-
skaper med lav nettleie. For husholdningskunder har 
elavgiften som nettselskapene tar inn, økt med ca. 40 
pst. de siste syv årene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener vi 
må passe på at økte avgifter på strøm ikke forsinker 
elektrifiseringen.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til at forbrukere i 
områder med mye kraftproduksjon bør kompenseres 
for at de har mindre behov for å hente kraft fra transmi-
sjonsnettet. Dette skjer i dag gjennom den såkalte K-fak-
toren som har blitt svekket over tid, noe som særlig har 
rammet områder med mye kraftproduksjon og kraft-
krevende industri.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at nettselskapene er 
sterkt regulerte monopolbedrifter finansiert av hus-
holdninger og virksomheter. I gjennomgang av en mer 
rettferdig nettleie bør en også se nærmere på kriteriene 
for utbytte.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t , 
S e n t e r p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e -
p a r t i , viser også til at fusjonering vil utjevne nettleien i 
involverte selskap. I perioden 2010–2019 ble antall 
nettselskap redusert fra 156 til 115.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til den raskt øken-
de etterspørselen etter fornybar energi og stort behov 
for nettutbygging, økt energimiks og digitalisering med 
styring av effekt som er med på å øke kompleksiteten i 
kraftsystemene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener dagens 
modell ikke er designet for det paradigmeskiftet vi nå 
står overfor. Det er behov for en helt ny finansierings-
modell som gir incentiv til økt utbygging av nett på de 
rette stedene, holder kostnadene nede, er forutsigbar, 

effektiv og gir en rettferdig fordeling av kostnadene 
både for forbrukerne og virksomheter. Statnett sitt 
mandat bør også vurderes for å sikre raskere utbygging 
av et tjenlig nett. D i s s e  m e d l e m m e r  forventer at 
disse utfordringene vil bli adressert i regjeringens ener-
gimelding.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til disse partiers stand-
punkt om at det er et behov for å sikre likere nettleie 
over hele landet, og viser til at spørsmålet har vært oppe 
til debatt jevnlig de siste årene. D i s s e  m e d l e m m e r
merker seg at dette ikke er et område regjeringen er sær-
lig opptatt av. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at disse 
partier ved Stortingets behandling av saken i forbindel-
se med statsbudsjettet de siste årene, har understreket 
behovet for at en modell for utjevning av nettariffer må 
utformes slik at nettleien kan differensieres avhengig av 
hvilket forsyningsområde kundene tilhører, og ivareta 
insentiver til kostnadseffektivitet i nettselskapene.

D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg at regjeringens 
svar på denne problemstillingen har vært sammenslå-
inger og omorganisering av nettselskapene. I stedet for 
en ny modell, slik det ble varslet, har regjeringen nå 
gjeninnført den gamle ordningen med utjevning, og be-
vilget et beskjedent beløp over statsbudsjettet i den for-
bindelse. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at dette er langt 
fra tilstrekkelig hvis målet er å faktisk sikre likebehand-
ling og rettferdig nettleie. D i s s e  m e d l e m m e r  viser 
til at disse partier har vært sterkt kritiske til det som 
gjennomgående har vært regjeringens syn i denne sa-
ken, nemlig at sammenslåinger av nettselskaper, for å få 
færre og større enheter, er eneste løsning, men ser at det 
er dette som er statsråd Tina Brus svar også i denne sam-
menheng (jf. brev til komiteen av 13. april d.å).

D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at disse partier ved 
flere anledninger har etterspurt og foreslått å få fremlagt 
modell for utjevning av nettariffer som hindrer at kun-
der får ulik nettleie avhengig av hvilket forsyningsområ-
de de tilhører, og at dette fortsatt er disse partiers viktig-
ste anliggende når det gjelder nettleie.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med en modell for utjevning av overføringstarif-
fer som sikrer likere nettleie over hele landet.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  vi-
ser til at nettleia i dag er svært ulik rundt om i landet. 
Forskjellene på hva en husstand må betale, er store. 
Nettleia (uten avgifter) varierer fra om lag 20 øre/kWh 
til over 50 øre/kWh. For en gjennomsnittsfamilie kan 
kostnadene til nettleie være flere tusen kroner i året, av-
hengig av bosted.
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D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det med økt elek-
trifisering av samfunnet må bygges mer nett. Med 
dagens system vil belastningen på enkelte forbrukere 
bli større enn på andre. D i s s e  m e d l e m m e r  mener 
det derfor er viktig å få på plass en ordning som sikrer en 
mer rettferdig nettleie.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilba-
ke til Stortinget i forbindelse med revidert nasjonalbud-
sjett 2021 med forslag om en rettferdig og 
brukerfinansiert utjevningsordning for nettleie.»

«Stortinget ber regjeringen sørge for at de som mot-
tar bostøtte, og som ikke får reduserte utgifter som følge 
av ny utjevningsordning for nettleie, kompenseres for 
det.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet og Senterpartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med en modell for utjevning av overføringstarif-
fer som sikrer likere nettleie over hele landet.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti og Miljøpartiet 
De Grønne:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilbake 
til Stortinget i forbindelse med revidert nasjonalbud-
sjett 2021 med forslag om en rettferdig og brukerfinan-
siert utjevningsordning for nettleie.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen sørge for at de som mot-

tar bostøtte, og som ikke får reduserte utgifter som følge 
av ny utjevningsordning for nettleie, kompenseres for 
det.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av komiteens med-

lemmer fra Arbeiderpartiet, Høyre, Fremskrittspartiet, 
Senterpartiet, Venstre, Kristelig Folkeparti og Miljøpar-
tiet De Grønne.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser 
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:152 S (2020–2021) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, 
Nicholas Wilkinson, Mona Fagerås, Freddy André 
Øvstegård og Arne Nævra om rettferdig nettleie – vedtas 
ikke.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 4. mai 2021

Ketil Kjenseth Sandra Borch
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8148 Dep 0033 Oslo 
Kontoradresse: Akersgata 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 977 161 630 

Representantforslag 152 S (2020-2021) om rettferdig nettleie 

Jeg viser til brev fra Energi- og miljøkomiteen 23. mars vedlagt representantforslag 152 S 

(2020-2021) om rettferdig nettleie fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Nicholas 

Wilkinson, Mona Fagerås, Freddy André Øvstegård og Arne Nævra.  

Representantforslaget består av to forslag som nedenfor omtales enkeltvis. Omtalen av 

spørsmål nr. 2 er utarbeidet i samråd med Kommunal- og moderniseringsdepartementet. 

1. Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilbake til Stortinget i forbindelse med revidert

nasjonalbudsjett 2021 med forslag om en rettferdig og brukerfinansiert utjevningsordning

for nettleie.

Generelt om nettselskapenes tariffutforming 

Nettselskapene er selv ansvarlig for å utforme tariffer i tråd med gjeldende regler. Tariffene 

skal gi nettselskapene inntekter innenfor tildelt inntektsramme til dekning av kostnader i eget 

og overliggende nett. Hovedprinsippene er at tariffer skal være basert på ikke-

diskriminerende og objektive vilkår og i størst mulig grad gi signaler om effektiv utvikling og 

utnyttelse av nettet.  

Reguleringsmyndigheten for energi (RME) fastsetter årlig en tillatt inntekt for hvert enkelt 

nettselskap. Reguleringen skal ivareta de økonomiske rammebetingelsene til 

nettselskapene, samtidig som den skal ivareta nettkundene gjennom å sørge for at nettleien 

ikke er høyere enn nødvendig. Inntektsrammereguleringen innebærer at det settes et tak for 

hvor store inntekter et nettselskap kan hente inn gjennom nettleien.  

Inntektsrammen til nettselskapene baseres på historiske kostnader for det aktuelle 

nettselskapet (40 prosent) og en kostnadsnorm (60 prosent). Kostnadsnormen gjenspeiler 
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Side 2 
 

hva kostnaden til det aktuelle nettselskapet burde ha vært, gitt at nettselskapet driftet, utviklet 

og utnyttet sitt strømnett gjennomsnittlig effektivt. Dette innebærer at et nettselskap som er 

mer kostnadseffektive enn gjennomsnittet vil få en høyere avkastning. Motsatt vil nettselskap 

som er mindre effektive enn gjennomsnittet sitte igjen med en lavere avkastning. På denne 

måten gis nettselskapene insentiv til å være kostnadseffektive. Fra 2023 vil normandelen 

øke til 70 prosent og kostnadsgrunnlaget reduseres til 30 prosent. Formålet er å styrke 

nettselskapenes insentiv til kostnadseffektivitet. 

 

Det er flere årsaker til at nettleien varierer mellom nettselskap. En viktig årsak er at 

nettselskap har forskjellige nettkostnader. Nettselskapenes inntektsramme påvirkes blant 

annet av naturgitte forhold som klima, topografi og alder på nettet. Nettselskapene har også 

innenfor gjeldende regelverk en viss frihet i tariffutformingen, som innebærer at de blant 

annet kan ha ulik inndeling i kundegrupper eller tariffstruktur.  

 

Tidligere utredninger 

Det er gjort flere utredninger av ulike modeller for utjevning av nettleien, hvor det har blitt 

konkludert med at utjevningsordninger svekker nettselskapenes insentiver til å sørge for 

strømforsyning til lavest mulig kostnad. Hvor mye insentivene svekkes avhenger av hvordan 

ordningen er utformet. 

 

I Granavolden-plattformen står det at regjeringen vil "utrede og fremme tiltak for å utjevne 

nettleien for alle forbrukere gjennom et mest mulig effektivt organisert strømnett". 

Departementet har også arbeidet med oppfølgingen av anmodningsvedtak nr. 84 (2018-

2019) der Stortinget ber "… regjeringen utrede hvordan man kan utjevne nettleien for alle 

forbrukere gjennom et mest mulig effektivt organisert strømnett. Utredningen skal omfatte 

virkemidler som frimerkeprinsippet, utjevning av ikke-påvirkbare faktorer og for øvrig tiltak 

som bedrer konkurransen og bidrar til likere priser og en sikker strømforsyning til lavest mulig 

kostnad for strømkundene. Stortinget ber regjeringen komme tilbake med dette som egen 

sak". Jeg anser anmodningsvedtaket som fulgt opp i Prop. 1 S (2020-2021). 

 

I forbindelse med oppfølgingen av anmodningsvedtak nr. 84 (2018-2019) utredet Norges 

vassdrag- og energidirektorat (NVE) ved Reguleringsmyndigheten for energi (RME) på 

oppdrag fra Olje- og energidepartementet i 2019 virkemidler og tiltak for utjevning av nettleie 

for kunder i distribusjonsnettet. I utredningen inngår virkemidler som 

− frimerkeprinsippet, 

− utjevning av ikke-påvirkbare faktorer og  

− øvrige tiltak som kan virke utjevnende på nettleien gjennom et mest mulig effektivt og 

organisert strømnett. 

I RMEs utredning vurderes ordninger som reduserer nettleien for de med høyest nettleie og 

ordninger som utjevner nettleien for alle kunder i distribusjonsnettet.  

 

Det er få nettselskap og nettkunder som har en nettleie vesentlig høyere enn 

landsgjennomsnittet. RME vurderer at virkemiddelbruken bør tilpasses omfanget av 

problemet. En utjevningsordning som omfatter mange nettselskap, øker risikoen for at 

strømkundene over tid ikke får strømforsyning til lavest mulig kostnad.   

 



 

 

Side 3 
 

RME vurderer at dersom det er ønskelig å innføre en utjevningsordning så bør dette gjøres 

gjennom en tilskuddsordning som reduserer nettleien til kundene som har høyest nettleie. En 

slik ordning vil i all hovedsak ivareta insentivene til kostnadseffektivitet og effektiv 

organisering av nettselskapene.  

 

RME så også på effekten av ulike støttebeløp på nettkostnadene til hvert enkelt nettselskap. 

RME vurderte at siden det er få og små selskap som er blant de dyreste, så vil et relativt lite 

beløp kunne ha en betydelig utjevnende effekt på nettleien. Bevilgninger over et visst nivå vil 

ha relativt sett mindre virkning, og konsekvensen for tariffene for uttakskundene i 

nettselskapet av økninger i bevilgningen vil etter hvert være beskjeden. Flere kunder vil bli 

omfattet, men tariffvirkningene for de vil være mindre.  

 

RME vurderer at en mer effektiv organisering bidrar til å holde kostnadene i nettet nede og at 

konsolidering i seg selv vil bidra til likere nettleie. I tillegg vil organisering i større enheter 

medføre likere nettleie både fordi nettselskapene vil få flere kunder å dele nettleien på samt 

at stordriftsfordeler på sikt kan bidra til lavere kostnader. I perioden 2010-2019 gikk antallet 

nettselskap fra 156 til 115. Reduksjonen skyldes i stor grad at mindre nettselskap eller 

selskap med mindre nettvirksomhet, selskap uten distribusjonsnett eller selskap med en 

annen hovednæring enn nettvirksomhet fusjonerte med større nærliggende nettselskap. 

 

Stortinget har sluttet seg til regjeringens forslag i Prop 1 S (2020-2021) om å bevilge 20 

millioner kroner i tilskudd til utjevning av nettleien. Dette forslaget gikk ut på å innføre den 

gamle tilskuddsordningen, men at den også skal ta hensyn til avgifter. Gjennom 

tilskuddsordningen ble det i 2021 tildelt 20 millioner kroner til åtte nettselskap. Omtrent 37 

000 kunder får dermed reduksjon i nettleien som følge av tilskuddet.  

 

Jeg mener at det ikke vil være effektiv ressursbruk å sette i gang en ny utredning av modeller 

for utjevning av nettleien. Gjennom dagens tilskuddsordning sørger vi for å redusere 

nettleien til kunder med høy nettleie. Likere nettleie kan også oppnås gjennom tiltak i 

reguleringen og gjennom en mer effektiv organisering. Blant annet vil krav til selskapsmessig 

og funksjonelt skille for nettselskap legge til rette for en rasjonell nettutvikling og en bedre 

organisering av strømnettet.  

 

2. Stortinget ber regjeringen sørge for at de som mottar bostøtte, og som ikke får reduserte 

utgifter som følge av ny utjevningsordning for nettleie, kompenseres for det.  

 

Spørsmålet knytter seg til det tidligere forslaget fra Sosialistisk Venstreparti, Arbeiderpartiet 

og Senterpartiet i Innst. 273 S jf. Representantforslag 91 S (2020-2021). Her bes regjeringen 

legge fram forslag som sikrer at el- og oppvarmingskostnader regnes med i grunnlaget for 

bostøtte for alle grupper.  

 

Bostøtteberegningen er i stor grad automatisert, og bygger i hovedsak på opplysninger som 

er elektronisk tilgjengelige for Husbanken og opplysninger som fremlegges av søker. Dette 

er opplysninger som husstandssammensetning og boutgifter, som endrer seg relativt 

sjeldent. Faktiske utgifter til elektrisitet og oppvarming for øvrig regnes ikke inn i boutgiftene 

med mindre de inngår i husleien.  



Side 4 

Det er på kort sikt ikke mulig å bruke bostøtten til å kompensere individuelt for endringer i 

husholdningenes strømutgifter. Det vil kreve en omfattende innsamling av informasjon fra 

søkerne, og en manuell saksbehandling som det per i dag ikke finnes noe apparat for. 

Regjeringen har imidlertid oppnevnt en ekspertgruppe som skal evaluere bostøtten og 

foreslå framtidig innretning, herunder hvorvidt og hvordan endringer i strømpriser, inkludert 

nettleie, i større grad skal reflekteres i nivået på bostøtte.   

Med hilsen 

Tina Bru 
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